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INTERNATIONAL ELECTROTECHNICAL COMMISSION 
____________ 

 
ELECTROMAGNETIC COMPATIBILITY (EMC) –  

 
Part 2-5: Environment –  

Description and classification of electromagnetic environments 
 
 

FOREWORD 
1) The International Electrotechnical Commission (IEC) is a worldwide organization for standardization comprising 

all national electrotechnical committees (IEC National Committees). The object of IEC is to promote 
international co-operation on all questions concerning standardization in the electrical and electronic fields. To 
this end and in addition to other activities, IEC publishes International Standards, Technical Specifications, 
Technical Reports, Publicly Available Specifications (PAS) and Guides (hereafter referred to as “IEC 
Publication(s)”). Their preparation is entrusted to technical committees; any IEC National Committee interested 
in the subject dealt with may participate in this preparatory work. International, governmental and non-
governmental organizations liaising with the IEC also participate in this preparation. IEC collaborates closely 
with the International Organization for Standardization (ISO) in accordance with conditions determined by 
agreement between the two organizations. 

2) The formal decisions or agreements of IEC on technical matters express, as nearly as possible, an international 
consensus of opinion on the relevant subjects since each technical committee has representation from all 
interested IEC National Committees. 

3) IEC Publications have the form of recommendations for international use and are accepted by IEC National 
Committees in that sense. While all reasonable efforts are made to ensure that the technical content of IEC 
Publications is accurate, IEC cannot be held responsible for the way in which they are used or for any 
misinterpretation by any end user. 

4) In order to promote international uniformity, IEC National Committees undertake to apply IEC Publications 
transparently to the maximum extent possible in their national and regional publications. Any divergence 
between any IEC Publication and the corresponding national or regional publication shall be clearly indicated in 
the latter. 

5) IEC itself does not provide any attestation of conformity. Independent certification bodies provide conformity 
assessment services and, in some areas, access to IEC marks of conformity. IEC is not responsible for any 
services carried out by independent certification bodies. 

6) All users should ensure that they have the latest edition of this publication. 

7) No liability shall attach to IEC or its directors, employees, servants or agents including individual experts and 
members of its technical committees and IEC National Committees for any personal injury, property damage or 
other damage of any nature whatsoever, whether direct or indirect, or for costs (including legal fees) and 
expenses arising out of the publication, use of, or reliance upon, this IEC Publication or any other IEC 
Publications. 

8) Attention is drawn to the Normative references cited in this publication. Use of the referenced publications is 
indispensable for the correct application of this publication. 

9) Attention is drawn to the possibility that some of the elements of this IEC Publication may be the subject of 
patent rights. IEC shall not be held responsible for identifying any or all such patent rights. 

The main task of IEC technical committees is to prepare International Standards. However, a 
technical committee may propose the publication of a Technical Report when it has collected 
data of a different kind from that which is normally published as an International Standard, for 
example "state of the art". 

IEC 61000-2-5, which is a technical report, has been prepared by technical committee 77: 
Electromagnetic compatibility. 

It has the status of a basic EMC publication in accordance with IEC Guide 107. 

This second edition cancels and replaces the first edition published in 1995 and constitutes a 
technical revision. 

The significant technical changes with respect to the previous edition are the following: 
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– the description of the radiated electromagnetic environment has been done in more 
detail and the considered interference sources have been updated; 

– the concept of location classes has been reviewed and modified; 
– the disturbance levels for the various location classes have been reviewed, modified 

and the phenomena have been described in more detail. 

The text of this Technical Report is based on the following documents: 

Enquiry draft Report on voting 

77/385/DTR 77/390/RVC 

 
Full information on the voting for the approval of this Technical Report can be found in the 
report on voting indicated in the above table. 

This publication has been drafted in accordance with the ISO/IEC Directives, Part 2. 

The committee has decided that the contents of this publication will remain unchanged until 
the stability date indicated on the IEC web site under "http://webstore.iec.ch" in the data 
related to the specific publication. At this date, the publication will be  

• reconfirmed, 
• withdrawn, 
• replaced by a revised edition, or 
• amended. 

 

IMPORTANT – The 'colour inside' logo on the cover page of this publication indicates 
that it contains colours which are considered to be useful for the correct 
understanding of its contents. Users should therefore print this document using a 
colour printer. 
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ELECTROMAGNETIC COMPATIBILITY (EMC) –  
 

Part 2-5: Environment –  
Description and classification of electromagnetic environments 

 
 
 

1 Scope and object 

Knowledge of the electromagnetic environment that exists at locations where electrical and 
electronic equipment and systems are intended to be operated is an essential precondition in 
the process of achieving electromagnetic compatibility. This knowledge can be obtained by 
various approaches, including a site survey of an intended location, the technical assessment 
of the equipment and system as well as the general literature. 

This part of IEC 61000 

– introduces the concept of disturbance degrees and defines these for each 
electromagnetic phenomena, 

– classifies into various location classes and describes them by means of attributes, 
– provides background information on the different electromagnetic phenomena that may 

exist within the environment and 
– compiles tables of compatibility levels for electromagnetic phenomena that are 

considered to be relevant for those location classes. 

This part of IEC 61000 is intended for guidance for those who are in charge of considering 
and developing immunity requirements. It also gives basic guidance for the selection of 
immunity levels. The data are applicable to any item of electrical or electronic equipment, 
sub-system or system that operates in one of the locations as considered in this Technical 
Report. 

NOTE 1 It should be noted that immunity requirements and immunity levels determined for items of equipment 
which are intended to be used at a certain location class are not inevitably bound to the electromagnetic 
environment present at the location, but also to requirements of the equipment itself and the application in which it 
is used (e.g. when taking into account requirements regarding availability, reliability or safety). These could lead to 
more stringent requirements with respect to immunity levels or with respect to applicable performance criteria. 
These levels may also be established for more general purposes such as in generic and product standards, taking 
into account statistical and economic aspects as well as common experience in certain application fields. 

NOTE 2 Electromagnetic phenomena in general show a broad range of parameters and characteristics and hence 
cannot be related one-to-one to standardized immunity tests which basically reflect the impact of electromagnetic 
phenomena by a well described test set-up. Nonetheless, this report follows an approach to correlate 
electromagnetic phenomena and standardized immunity tests up to a certain extent. This might allow users of this 
report to partly take into account standardized immunity tests such as given for example in the IEC 61000-4 series, 
when specifying immunity requirements. 

The descriptions of electromagnetic environments in this report are predominantly generic 
ones, taking into account the characteristics of the location classes under consideration. 
Hence, it should be kept in mind that there might be locations for which a more specific 
description is required in order to conclude on immunity requirements applicable for those 
specific locations. 

2 Normative references 

The following referenced documents are indispensable for the application of this document. 
For dated references, only the edition cited applies. For undated references, the latest edition 
of the referenced document (including any amendments) applies. 
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IEC 60050(161):1990, International Electrotechnical Vocabulary – Chapter 161: Electro-
magnetic compatibility  
Amendment 1 (1997)  
Amendment 2 (1998) 

IEC 60118-4:2006, Electroacoustics – Hearing aids – Part 4: Induction loop systems for 
hearing aid purposes – Magnetic field strength 

IEC 60364-4-44:2007, Low-voltage electrical installations – Part 4-44: Protection for safety – 
Protection against voltage disturbances and electromagnetic disturbances  

IEC/TR 61000-1-4:2005, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 1-4: General – Historical 
rationale for the limitation of power-frequency conducted harmonic current emissions from 
equipment, in the frequency range up to 2 kHz 

IEC 61000-2-2:2002, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-2: Environment – 
Compatibility levels for low-frequency conducted disturbances and signalling in public low-
voltage power supply systems 

IEC 61000-2-3:1992, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2: Environment –  
Section 3: Description of the environment – Radiated and non-network-frequency-related 
conducted phenomena 

IEC 61000-2-4:2002, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-4: Environment – 
Compatibility levels in industrial plants for low-frequency conducted disturbances 

IEC 61000-2-8:2002, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-8: Environment – Voltage 
dips and short interruptions on public electric power supply systems with statistical 
measurement results 

IEC 61000-2-9:1996, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2: Environment –  
Section 9: Description of HEMP environment – Radiated disturbance 

IEC 61000-2-12:2003, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-12: Environment – 
Compatibility levels for low-frequency conducted disturbances and signalling in public 
medium-voltage power supply systems 

IEC 61000-2-13:2005, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-13: Environment – 
High-power electromagnetic (HPEM) environments – Radiated and conducted 

IEC 61000-3-12:2004, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 3-12: Limits – Limits for 
harmonic currents produced by equipment connected to public low-voltage systems with input 
current >16 A and ≤75 A per phase 

IEC 61000-4-2:2008, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-2: Testing and 
measurement techniques – Electrostatic discharge immunity test 

IEC 61000-4-3:2006, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-3: Testing and 
measurement techniques – Radiated, radio-frequency, electromagnetic field immunity test 
Amendment 1 (2007)  
Amendment 2 (2010) 

IEC 61000-4-4:2004, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-4: Testing and 
measurement techniques – Electrical fast transient/burst immunity test  
Amendment 1 (2010) 
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IEC 61000-4-5:2005, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-5: Testing and 
measurement techniques – Surge immunity test 

IEC 61000-4-6:2008, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-6: Testing and 
measurement techniques – Immunity to conducted disturbances, induced by radio-frequency 
fields 

IEC 61000-4-8:2009, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-8: Testing and 
measurement techniques – Power frequency magnetic field immunity test 

IEC 61000-4-9:1993, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-9: Testing and 
measurement techniques – Pulse magnetic field immunity test  
Amendment 1 (2000) 

IEC 61000-4-10:1993, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-10: Testing and 
measurement techniques – Damped oscillatory magnetic field immunity test  
Amendment 1 (2000) 

IEC 61000-4-11:2004, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-11: Testing and 
measurement techniques – Voltage dips, short interruptions and voltage variations immunity 
tests 

IEC 61000-4-12:2006, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-12: Testing and 
measurement techniques – Ring wave immunity test 

IEC 61000-4-13:2002, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-13: Testing and 
measurement techniques – Harmonics and interharmonics including mains signalling at a.c. 
power port, low frequency immunity tests  
Amendment 1 (2009) 

IEC 61000-4-14:1999, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-14: Testing and 
measurement techniques – Voltage fluctuation immunity test for equipment with input current 
not exceeding 16 A per phase  
Amendment 1 (2001)  
Amendment 2 (2009) 

IEC 61000-4-16:1998, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-16: Testing and 
measurement techniques – Test for immunity to conducted, common mode disturbances in 
the frequency range 0 Hz to 150 kHz  
Amendment 1 (2001)  
Amendment 2 (2009) 

IEC 61000-4-18:2006, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-18: Testing and 
measurement techniques – Damped oscillatory wave immunity test  
Amendment 1 (2010) 

IEC 61000-4-27:2000, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-27: Testing and 
measurement techniques – Unbalance, immunity test for equipment with input current not 
exceeding 16 A per phase 
Amendment 1 (2009) 

IEC 61000-4-28:1999, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 4-28: Testing and 
measurement techniques – Variation of power frequency, immunity test for equipment with 
input current not exceeding 16 A per phase  
Amendment 1 (2001)  
Amendment 2 (2009) 
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CISPR/TR 16-4-1:2009, Specification for radio disturbance and immunity measuring 
apparatus and methods – Part 4-1: Uncertainties, statistics and limit modelling – Uncertainties 
in standardized EMC tests 

3 Terms, definitions and abbreviated terms 

3.1 Terms and definitions 
For the purposes of this document the terms and definitions given in IEC 60050(161) as well 
as the following apply 

NOTE For brevity, instead of repeating the wording "device, equipment or system", the term "item" is used in this 
report. 

3.1.1  
blackout 
cutoff of electrical power, especially as a result of a shortage, a mechanical failure, or 
overuse by consumers 

NOTE A power cut due to a short or long-term electric power loss in an area. 

3.1.2  
brownout 
reduction or cutback in electric power, especially as a result of a shortage, a mechanical 
failure, or overuse by consumers 

NOTE Reduction in the voltage of commercially supplied power. It is caused by the failure of the generation, 
transmission, or distribution system, or deliberately by the power utility when demand exceeds supply. The 
consumer may or may not notice the difference. In the worst case, damage may result. 

3.1.3  
burst 
sequence of a limited number of distinct pulses or an oscillation of limited duration 

[IEC 60050-161:1990, 161-02-07] 

3.1.4  
burst (in TDMA) 
signals transmitted by a terminal in the form of a block of predetermined structure during a 
time interval allotted to the terminal by a TDMA protocol 

[IEC 60050-725:1994, 725-14-15] 

3.1.5  
characteristic impedance of a medium 
wave impedance for a travelling wave in a specific medium 

[IEC 60050-705:1995, 705-03-23, modified] 

NOTE The characteristic impedance of a homogeneous isotropic medium is given by ηι = sqrt (µ/ε), 

where 

µ is the permeability of the homogeneous isotropic medium, and  
ε is the permittivity of the homogeneous isotropic medium. 
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COMMISSION ÉLECTROTECHNIQUE INTERNATIONALE 
____________ 

 
COMPATIBILITÉ ÉLECTROMAGNÉTIQUE (CEM) –  

 
Partie 2-5: Environnement –  

Description et classification des environnements électromagnétiques 
 
 

AVANT-PROPOS 
1) La Commission Electrotechnique Internationale (CEI) est une organisation mondiale de normalisation 

composée de l'ensemble des comités électrotechniques nationaux (Comités nationaux de la CEI). La CEI a 
pour objet de favoriser la coopération internationale pour toutes les questions de normalisation dans les 
domaines de l'électricité et de l'électronique. A cet effet, la CEI – entre autres activités – publie des Normes 
internationales, des Spécifications techniques, des Rapports techniques, des Spécifications accessibles au 
public (PAS) et des Guides (ci-après dénommés "Publication(s) de la CEI"). Leur élaboration est confiée à des 
comités d'études, aux travaux desquels tout Comité national intéressé par le sujet traité peut participer. Les 
organisations internationales, gouvernementales et non gouvernementales, en liaison avec la CEI, participent 
également aux travaux. La CEI collabore étroitement avec l'Organisation Internationale de Normalisation (ISO), 
selon des conditions fixées par accord entre les deux organisations. 

2) Les décisions ou accords officiels de la CEI concernant les questions techniques représentent, dans la mesure 
du possible, un accord international sur les sujets étudiés, étant donné que les Comités nationaux de la CEI 
intéressés sont représentés dans chaque comité d’études. 

3) Les Publications de la CEI se présentent sous la forme de recommandations internationales et sont agréées 
comme telles par les Comités nationaux de la CEI. Tous les efforts raisonnables sont entrepris afin que la CEI 
s'assure de l'exactitude du contenu technique de ses publications; la CEI ne peut pas être tenue responsable 
de l'éventuelle mauvaise utilisation ou interprétation qui en est faite par un quelconque utilisateur final. 

4) Dans le but d'encourager l'uniformité internationale, les Comités nationaux de la CEI s'engagent, dans toute la 
mesure possible, à appliquer de façon transparente les Publications de la CEI dans leurs publications 
nationales et régionales. Toutes divergences entre toutes Publications de la CEI et toutes publications 
nationales ou régionales correspondantes doivent être indiquées en termes clairs dans ces dernières. 

5) La CEI elle-même ne fournit aucune attestation de conformité. Des organismes de certification indépendants 
fournissent des services d'évaluation de conformité et, dans certains secteurs, accèdent aux marques de 
conformité de la CEI. La CEI n'est responsable d'aucun des services effectués par les organismes de 
certification indépendants. 

6) Tous les utilisateurs doivent s'assurer qu'ils sont en possession de la dernière édition de cette publication. 

7) Aucune responsabilité ne doit être imputée à la CEI, à ses administrateurs, employés, auxiliaires ou 
mandataires, y compris ses experts particuliers et les membres de ses comités d'études et des Comités 
nationaux de la CEI, pour tout préjudice causé en cas de dommages corporels et matériels, ou de tout autre 
dommage de quelque nature que ce soit, directe ou indirecte, ou pour supporter les coûts (y compris les frais 
de justice) et les dépenses découlant de la publication ou de l'utilisation de cette Publication de la CEI ou de 
toute autre Publication de la CEI, ou au crédit qui lui est accordé. 

8) L'attention est attirée sur les références normatives citées dans cette publication. L'utilisation de publications 
référencées est obligatoire pour une application correcte de la présente publication. 

9) L’attention est attirée sur le fait que certains des éléments de la présente Publication de la CEI peuvent faire 
l’objet de droits de brevet. La CEI ne saurait être tenue pour responsable de ne pas avoir identifié de tels droits 
de brevets et de ne pas avoir signalé leur existence. 

La tâche principale des comités d’études de la CEI est l’élaboration des Normes 
internationales. Toutefois, un comité d’études peut proposer la publication d’un Rapport 
technique lorsqu’il a réuni des données de nature différente de celles qui sont normalement 
publiées comme Normes internationales, par exemple "l’état de l’art". 

Le CEI 61000-2-5, qui est un rapport technique, a été établi par le comité d’études 77 de la 
CEI: Compatibilité électromagnétique. 

Il a le statut de publication fondamentale en CEM, conformément au Guide CEI 107. 

Cette deuxième édition annule et remplace la première édition parue en 1995 et constitue une 
révision technique. 
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Les modifications techniques majeures par rapport à l’édition précédente sont énumérées 
comme suit: 

– La description de l'environnement électromagnétique émis a été faite plus en détail et 
les sources d'interférence considérées ont été mises à jour. 

– Le concept de classes d'emplacements a été passé en revue et modifié. 
– Les niveaux de perturbation pour les classes d'emplacements diverses ont été passés 

en revue, modifiés et les phénomènes ont été décrits plus en détail. 

Le texte de ce Rapport technique est issu des documents suivants: 

Projet d’enquête Rapport de vote 

77/385/DTR 77/390/RVC 

 
Le rapport de vote indiqué dans le tableau ci-dessus donne toute information sur le vote ayant 
abouti à l'approbation de ce Rapport technique. 

Cette publication a été rédigée selon les Directives ISO/CEI, Partie 2. 

Le comité a décidé que le contenu de cette publication ne sera pas modifié avant la date de 
stabilité indiquée sur le site web de la CEI sous "http://webstore.iec.ch" dans les données 
relatives à la publication recherchée. A cette date, la publication sera 

• reconduite; 
• supprimée; 
• remplacée par une édition révisée, ou 
• amendée. 

 

IMPORTANT – Le logo "colour inside" qui se trouve sur la page de couverture de cette 
publication indique qu'elle contient des couleurs qui sont considérées comme utiles à 
une bonne compréhension de son contenu. Les utilisateurs devraient, par conséquent, 
imprimer cette publication en utilisant une imprimante couleur. 
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COMPATIBILITÉ ÉLECTROMAGNÉTIQUE (CEM) –  
 

Partie 2-5: Environnement –  
Description et classification des environnements électromagnétiques 

 
 
 

1 Domaine d'application et objet 

Avoir connaissance de l’environnement électromagnétique qui existe aux emplacements où il 
est prévu que des appareils et systèmes électriques et électroniques seront utilisés est une 
condition préalable essentielle au processus visant à obtenir la compatibilité 
électromagnétique. On peut parvenir à cette connaissance par différentes approches, 
notamment par une étude de site portant sur l’emplacement prévu, une évaluation technique 
de l’appareil et du système, ainsi qu’en consultant des ouvrages généraux. 

La présente partie de la CEI 61000 

• présente le concept de degrés de perturbation et définit ceux-ci pour chacun des 
phénomènes électromagnétiques, 

• présente les différentes classes d'emplacements et les décrit au moyen d’attributs, 

• fournit des informations générales sur les différents phénomènes électromagnétiques que 
l’on peut rencontrer dans l’environnement et 

• compile des tableaux de niveaux de compatibilité pour les phénomènes 
électromagnétiques que l’on considère être liés à ces classes d'emplacement. 

La présente partie de la CEI 61000 est destiné à servir de guide à l'attention des personnes 
chargées de considérer et de développer les exigences relatives à l’immunité. Il donne 
également des conseils élémentaires concernant le choix des niveaux d'immunité. Les 
informations présentées sont applicables à tout appareil, sous-système ou système électrique 
ou électronique fonctionnant dans l’un des environnements évoqués dans le présent Rapport 
Technique. 

NOTE 1 Il convient de noter que les exigences d’immunité et les niveaux d’immunité déterminés pour les 
appareils destinés à être utilisés dans une certaine classe d'emplacement ne sont pas obligatoirement liés à 
l’environnement électromagnétique présent dans cet emplacement, mais aussi aux exigences des appareils eux-
mêmes et de l’application dans laquelle ils sont utilisés (par exemple, lorsque l’on tient compte des exigences en 
matière de disponibilité, de fiabilité ou de sécurité). Cela peut conduire à des exigences plus strictes en ce qui 
concerne les niveaux d’immunité ou en ce qui concerne les critères d’aptitude à la fonction applicables. Ces 
niveaux peuvent aussi être considérés dans un cadre plus général, tel celui des normes génériques et de produits 
en prenant en compte les aspects statistiques et économiques et l'expérience commune dans certains domaines 
d'application. 

NOTE 2 Les phénomènes électromagnétiques présentent en général une vaste gamme de paramètres et de 
caractéristiques, aussi ne peut-on pas établir de relation biunivoque entre ces paramètres et caractéristiques et les 
essais d’immunité standardisés qui reflètent essentiellement l’effet des phénomènes électromagnétiques 
provoqués par une installation d’essai bien décrite. Ce rapport suit néanmoins une approche visant à corréler, 
jusqu’à un certain point, les phénomènes électromagnétiques et les essais d’immunité standardisés. Cela pourra 
permettre aux utilisateurs de ce rapport de prendre en compte, au moins en partie, les essais d’immunité 
standardisés tels que ceux donnés par exemple dans la série CEI 61000-4, pour spécifier des exigences 
d’immunité. 

Les descriptions des environnements électromagnétiques de ce rapport sont majoritairement 
des descriptions génériques, qui prennent en compte les caractéristiques des classes 
d'emplacement considérées. Par conséquent, il convient de garder à l’esprit qu’il peut exister 
des emplacements pour lesquels une description plus spécifique est nécessaire si l’on 
souhaite déterminer les exigences d’immunité applicables à ces emplacements spécifiques. 
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2 Références normatives 

Les documents de référence suivants sont indispensables pour l'application du présent 
document. Pour les références datées, seule l’édition citée s’applique. Pour les références 
non datées, la dernière édition du document référencé s'applique (y compris les éventuels 
amendements). 

CEI 60050(161):1990, Vocabulaire Electrotechnique International – Chapitre 161: 
Compatibilité électromagnétique   
Amendement 1 (1997)  
Amendement 2 (1998) 

CEI 60118-4:2006, Electroacoustique – Appareil de correction auditive – Partie 4: Systèmes 
de boucles d’induction utilisées à des fins de correction auditive – Intensité du champ 
magnétique 

CEI 60364-4-44:2007, Installations électriques à basse tension – Partie 4-44: Protection pour 
assurer la sécurité – Protection contre les perturbations de tension et les perturbations 
électromagnétiques 

CEI/TR 61000-1-4:2005, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 1-4: General – Historical 
rationale for the limitation of power-frequency conducted harmonic current emissions from 
equipment, in the frequency range up to 2 kHz 

Disponible en anglais seulement. 

CEI 61000-2-2:2002, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2-2: Environnement – 
Niveaux de compatibilité pour les perturbations conduites à basse fréquence et la 
transmission des signaux sur les réseaux publics d'alimentation à basse tension 

CEI 61000-2-3:1992, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2: Environnement – 
Section 3: Description de l'environnement – Phénomènes rayonnés et phénomènes conduits à 
des fréquences autres que celles du réseau 

CEI 61000-2-4:2002, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2-4: Environnement – 
Niveaux de compatibilité dans les installations industrielles pour les perturbations conduites à 
basse fréquence 

CEI 61000-2-8:2002, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2-8: Environnement – 
Creux de tension et coupures brèves sur les réseaux d'électricité publics incluant des 
résultats de mesures statistiques 

CEI 61000-2-9:1996, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2: Environnement – 
Section 9: Description de l'environnement IEMN-HA – Perturbations rayonnées 

CEI 61000-2-12:2003, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 2-12: Environnement – 
Niveaux de compatibilité pour les perturbations conduites à basse fréquence et la 
transmission des signaux sur les réseaux publics d'alimentation moyenne tension 

CEI 61000-2-13:2005, Electromagnetic compatibility (EMC) – Part 2-13: Environment – High-
power electromagnetic (HPEM) environments – Radiated and conducted 

Disponible en anglais seulement. 

CEI 61000-3-12:2004, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 3-12: Limites – Limites 
pour les courants harmoniques produits par les appareils connectés aux réseaux publics 
basse tension ayant un courant appelé >16 A et ≤75 A par phase 
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CEI 61000-4-2:2008, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-2: Techniques d'essai 
et de mesure – Essai d'immunité aux décharges électrostatiques 

CEI 61000-4-3:2006, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-3: Techniques d'essai 
et de mesure – Essai d'immunité aux champs électromagnétiques rayonnés aux fréquences 
radioélectriques  
Amendement 1 (2007)  
Amendement 2 (2010) 

CEI 61000-4-4:2004, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-4: Techniques d'essai 
et de mesure – Essais d'immunité aux transitoires électriques rapides en salves  
Amendement 1 (2010) 

CEI 61000-4-5:2005, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-5: Techniques d’essai 
et de mesure – Essai d’immunité aux ondes de chocs 

CEI 61000-4-6:2008, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-6: Techniques d’essai 
et de mesure – Immunité aux perturbations conduites, induites par les champs 
radioélectriques 

CEI 61000-4-8:2009, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-8: Techniques d'essai 
et de mesure – Essai d'immunité au champ magnétique à la fréquence du réseau 

CEI 61000-4-9:1993, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-9: Techniques d'essai 
et de mesure – Essai d'immunité au champ magnétique impulsionnel  
Amendement 1 (2000) 

CEI 61000-4-10:1993, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-10: Techniques 
d'essai et de mesure – Essai d'immunité au champ magnétique oscillatoire amorti  
Amendement 1 (2000) 

CEI 61000-4-11:2004, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-11: Techniques 
d'essai et de mesure – Essais d'immunité aux creux de tension, coupures brèves et variations 
de tension 

CEI 61000-4-12:2006, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-12: Techniques 
d’essai et de mesure – Essai d’immunité à l’onde sinusoïdale amortie 

CEI 61000-4-13:2002, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-13: Techniques 
d'essai et de mesure – Essais d'immunité basse fréquence aux harmoniques et inter-
harmoniques incluant les signaux transmis sur le réseau électrique alternatif  
Amendement 1 (2009) 

CEI 61000-4-14:1999, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-14: Techniques 
d'essai et de mesure – Essai d'immunité aux fluctuations de tension pour le matériel dont le 
courant d'entrée est inférieur ou égal à 16 A par phase  
Amendement 1 (2001)  
Amendement 2 (2009) 

CEI 61000-4-16:1998, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-16: Techniques 
d'essai et de mesure – Essai d'immunité aux perturbations conduites en mode commun dans 
la gamme de fréquences de 0 Hz à 150 kHz   
Amendement 1 (2001)  
Amendement 2 (2009) 

CEI 61000-4-18:2006, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-18: Techniques 
d’essai et de mesure – Essai d'immunité à l'onde oscillatoire amortie  
Amendement 1 (2010) 
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CEI 61000-4-27:2000, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-27: Techniques 
d'essai et de mesure – Essai d'immunité aux déséquilibres pour des matériels avec un 
courant appelé n'excédant pas 16 A par phase  
Amendement 1 (2009) 

CEI 61000-4-28:1999, Compatibilité électromagnétique (CEM) – Partie 4-28: Techniques 
d'essai et de mesure – Essai d'immunité à la variation de la fréquence d'alimentation pour des 
matériels avec un courant appelé n'excédant pas 16 A par phase   
Amendement 1 (2001)  
Amendement 2 (2009) 

CISPR/TR 16-4-1:2009, Specification for radio disturbance and immunity measuring 
apparatus and methods – Part 4-1: Uncertainties, statistics and limit modelling – Uncertainties 
in standardized EMC tests  
Disponible en anglais seulement. 

3 Termes, définitions et abréviations 

3.1 Termes et définitions 

Pour les besoins du présent document les termes et définitions de la CEI 60050(161) ainsi 
que les suivants s’appliquent. 

NOTE Pour la brièveté, au lieu de répéter la formulation "le dispositif, l'équipement ou le système", le terme 
"l'élément" est utilisé dans ce rapport. 

3.1.1  
coupure 
arrêt de l’alimentation électrique, due en particulier à une pénurie, une défaillance mécanique 
ou une surconsommation de la part des utilisateurs 

NOTE Coupure de courant entraînant la suppression de l’alimentation électrique dans une zone pour une courte 
durée ou une longue durée. 

3.1.2  
affaiblissement 
réduction ou diminution de l’alimentation électrique, due en particulier à une pénurie, une 
défaillance mécanique ou une surconsommation de la part des utilisateurs 

NOTE Baisse de tension de l’alimentation distribuée par un fournisseur, due à une défaillance du système de 
génération, de transmission, ou de distribution, ou effectuée délibérément sur le réseau de distribution d'électricité 
lorsque la demande dépasse les possibilités de fourniture. Le consommateur peut ou non remarquer la différence. 
Dans le pire cas, des dommages peuvent en résulter. 

3.1.3  
salve 
suite d’un nombre fini d’impulsions distinctes ou oscillation de durée limitée 

[CEI 60050-161:1990, 161-02-07] 

3.1.4  
salve (en AMRT) 
ensemble de signaux émis par un terminal sous la forme d’un bloc de structure prédéterminée 
pendant un intervalle de temps affecté à ce terminal par un protocole d’accès multiple par 
répartition temporelle 

[CEI 60050-725:1994, 725-14-15] 
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